
35
 ـ  اسفند 1389 شمارة ششم  

﹙﹞﹫﹟ ︗︪﹠﹢اره 
اشاره

جشنوارة بين المللي فيلم هاي آموزشي در سال 1342 آغاز به كار كرد و پس از 
انقلاب اسلامي با عنوان«جشنوارة بين المللي فيلم رشد» هم چنان ادامه يافت. شما 
آگهي برگزاري چهلمين دورة آن را در پشتِ جلد شمارة 2 اين مجله مشاهده 
كرديد. جشنوارة چهلم در شامگاه جمعه هفتم آبان ماه 89 طي مراسمي در سينما 
فلسطين تهران آغاز به كار كرد و تا جمعه 14 آبان به كار خود ادامه داد. بنا به 
اظهارات آقاي حميدرضا كفاش، دبير جشنواره(و معاون سازمان پژوهش و 
برنامه ريزي آموزشي) در جشنوارة امسال علاوه بر ايران، كشورهاي فرانسه، 
آلمان، انگلستان، سوئد، نروژ، فنلاند، آمريكا، كانادا، هلند، استرليا، اسپانيا، 
هند، آفريقاي جنوبي، لهستان، مجارستان، مكزيك، بلژيك، بلاروس، كره، 
هنگ كنگ، صربستان، ونزوئلا، پرتغال، اتريش، لتوني، يونان، لبنان، پرو 
و كلمبيا شركت كردند. آمار فيلم هاي رسيده و انتخاب شده نيز از سوي 
آقاي كفاش به اين شرح اعلام شد: فيلم ايراني: 1001 فيلم(737 فيلم آزاد، 
ــوي فرهنگيان، 192 فيلم از سوي دانش آموزان) و فيلم هاي  72 فيلم از س
خارجي 357 فيلم(325 فيلم آزاد و 32 فيلم دانش آموزي) كه جمعاً 1352 

فيلم مي شود.
ــنواره، نشريه اي در ميان حاضران و  به مناسبت برگزاري چهلمين جش

مدعوين توزيع شد كه در آن ابعاد مختلف جشنواره مورد بحث و گفت و گو 
قرار گرفته بود كه از جمله مطالب قابل توجه در آن، يكي گفت و گو با آقاي 

مهدي مختاري رييس هيئت انتخاب جشنواره و گفت و گوي ديگر باآقاى  امير 
هاشمي مسئول كميتة علمي جشنواره بود. نظر به اين كه نشريه مزبور در تعداد 

بسيار محدود و فقط براي شركت كنندگان در مراسم اختتاميه در نظر گرفته شده 
بود و دست رسي به آن براي همگان فراهم نبود، ما متن دو گفت و گوي مزبور را براي 

آگاهي علاقه مندان به جشنوارة فيلم هاي رشد از نظرتان مي گذرانيم.
رشد

احسان هوشيار

گفت وگو با سيد 
امير هاشمى، 
مسئول كميتة علمى 
و  مهدى مختارى 
رئيس هيئت 
انتخاب جشنوارة 
فيلم رشد   
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گفت و گو با سيد امير هاشمي
 اهداف كميتة علمي و نقش آن در برگزاري جشنوارة 

رشد چيست؟
 جشنواره هاي دنيا را اگر بخواهيم تقسيم بندي كنيم، عمدتاً 
دو نوع جشنواره داريم. جشنواره هاي تبليغي و جشنواره هاي 
محتوايي. جشنوارة فيلم رشد يك جشنوارة محتوايي است. در 
واقع ما از بستر سينما براي منظورهاي خاص كمك مي گيريم. 
پس اگر بخواهيم از رسانة فيلم براي يادگيري در كلاس درس 
ــريع كند و تعميق  بهره بگيريم، فيلم مي تواند يادگيري را تس
ــنواره هاي محتوايي به واسطة داشتن  ببخشد. معمولاً در جش
يك هدف غنايي سعي مي كنند به برنامه هاي علمي جشنواره 
اهميت بدهند و بر مبناي برنامه هاي علمي، جشنواره را هدايت 

و حمايت كنند.
ــنواره را به سمت خواسته هاي  كميتة علمي مي تواند جش
ــد، 47 سال است در  ــنوارة فيلم رش دروني هدايت كند. جش
آموزش و پرورش به فعاليت  خودش ادامه داده است و در طي 
ــته ادعا كند كه فيلم  ــال ها، با 40 دوره برگزاري، توانس اين س
ــي يك ژانر و گونة سينمايي است و آن را بايد از فيلم  آموزش

مستند و ساير گونه هاي سينمايي منفك كرد.
ــت كه ما به  ــاس مي كنم الان وقت آن اس بنابراين من احس
ــد را به جامعة  ــنوارة چهلم، اين نوي عنوان كميتة علمي جش

فرهنگي خودمان بدهيم كه سينماي آموزشي يك واقعيت و نياز 
است و بايد به آن وفادار باشيم و بگرديم به دنبال شاخص ها و 

معيارهايي كه اين نوع سينما را تعريف كند.
اما برنامه هايي كه ما براي كميتة علمي مي توانيم مدنظر قرار 
ــنده نمي كند، بلكه  ــنواره بس دهيم، فقط به اين يك هفته جش
ــي را مي توان در قالب اين  ــاي كوتاه مدت و بلند مدت برنامه ه

كميته تعريف كرد كه جزو وظايف آن است.
 39 دوره از برگزاري جشنوارة رشد سپري شده است، 
ــته است در تبيين اين اهداف  كميتة علمي تا چه حد توانس

بلند مدت و كوتاه مدت موفق عمل كند؟
ــم كه در واقع  ــاره كن  من مي خواهم به يك واقعيتي اش
ــت به خودمان. 39 دوره جشنواره برگزار  به نوعي انتقادي اس
كرده ايم، اما هر بار از اول شروع كرده ايم. اگر اين طور نگاه كنيم، 
ما 40 سال است كه از اول شروع مي كنيم. اگر چه اين واقعيت 
ــت كه در هر دوره از برگزاري جشنواره، تجربياتي را  نيز هس
كسب كرده ايم كه زنجيره وار به هم كمك كرده اند تا در نهايت 
به جشنواره چهلم برسيم. حالا چه كار كنيم كه جشنواره چهلم 
را منسجم كنيم تا ديگراني كه مي آيند با استفاده از اين 40 سال 

مجبور نشوند و تجربه ديگري را رقم بزنند!
ــيس سازمان جشنواره است، يعني جشنوارة  اولين كار تأس
ــاختارش از يك اداره  ــد بعد از 40 سال بايد س بين المللي رش
ــته باشند ،  ــئولان امر توجه داش ــازمان تغيير كند و مس به س
جشنواره اي كه مي تواند بزرگ باشد و كمك دهندة امر آموزش، 
ــد و يك موجوديت  ــتة اداري خودش در آي ــد  از پوس مي باي

مستقل پيدا كند.
ــازمان جشنوارة فيلم رشد»   يعني سازماني به نام «س

تأسيس شود؟
ــه وزارت آموزش و پرورش با اين  ــما! چرا ك  درود بر ش
ــانه دارد، تا نيازهاي آموزشي كشور را  عظمت نياز به اين رس
ــخ دهد. آن وقت است كه مي توانيم بپرسيم اين جشنواره  پاس
ــي انجام داده است. من  چه كاري براي ارتقاي مباحث آموزش
ــوم، چرا كه  ــنواره بش نمي خواهم منكر تمام ارزش هاي جش
الان تولد«سينماي آموزشي» را از طريق همين جشنوارة رشد 

مي توانيم جشن بگيريم.
 در واقع شما معتقديد كه جشنوارة فيلم رشد زير نظر 
ــود كه آن فرد تفكر آموزشي نسبت به سينما  فردي اداره ش
داشته باشد و در نهايت با سياست گذاري و حمايت بتواند 
كاري كند تا اهميت فيلم آموزشــي به طور گسترده در بين 

مسئولان درك شود؟
 كاملاً درست است. اما من حتي مي خواهم بالاتر از اين 
ــتر و  قضيه، اين را بگويم كه آموزش و پرورش بايد از اين بس
ــد، اگر چه تا همين جا هم  ــتفاده كن امكان به بهترين وجه اس
ــتفاده كرده است. ما مي خواهيم اين را ارتقا دهيم و  خوب اس
به تجربة 40 سالة جشنواره بيفزاييم. با تجربه چند ساله اي كه 
ــته ام به اين نتيجه رسيدم كه  من در مديريت اين مجموعه داش
ما مي توانيم در قدم اول، جشنواره را در دو كشور هم زمان مثل 
تاجيكستان و افغانستان به صورت ادواري برگزار كنيم و بعد 

شبيه همين جشنواره را در آن كشورها برگزار كنيم.
ــوي مسئولان  ــدت از س ــنهاد به ش خوش بختانه اين پيش
آموزش و پرورش اين كشورها استقبال شده است. نكتة بعدي 

سينماي آموزشي 
يك واقعيت و 

نياز است و بايد 
به آن وفادار 

باشيم و بگرديم به 
دنبال شاخص ها 
و معيارهايي كه 

اين نوع سينما را 
تعريف كند

سيد امير هاشمى
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ــنواره از يك كشور اسلامي به 57 كشور اسلامي  حضور جش
ديگر و زير نظر آيسسكو است .يعني  جشنوارة رشد مي تواند 

در 57 كشور زيرنيز برگزار شود.
ــا دارد. اول اين كه  ــراي م ــن مزيت ب ــن حركت چندي اي
فيلم سازان كشورمان را به جامعة اسلامي و دوميليارد جمعيت 
ــنواره اي با اين قدمت داريم،  مسلمان معرفي كنيم. وقتي جش
چرا نبايد بتوانيم آن را به ساير كشورهاي اسلامي صادر كنيم. 
ــتي متوجه مي شويم كه اين  ــاب سرانگش بنابراين با يك حس
ــنواره نه تنها براي آموزش و پرورش، بلكه براي نظام نيز  جش

پديده اي بسيار مبارك است.
 ما يك جشــنوارة بين المللي به نام كودك و نوجوان 
ــينماي كشور  داريم كه به نوعي قديمي ترين جشــنوارة س
است و در دنيا نيز با استقبال روبه رو مي شود، اما يك خلأ در 
داخل كشور وجود دارد كه با وجود تمام اين امتيازها، اين 
فيلم ها در چرخة نمايش در سينماهاي كشورجايي ندارند، 
در حالي كه ديده شدن اين فيلم ها خودش يك عامل بسيار 
مهم براي ارتقاي سطح دانش كودكان و نوجوانان است.نظر 

شما چيست؟
ــه  واقعيت هاي  ــن اين خلأ از يك مجموع ــه اعتقاد م  ب
بيروني ناشي مي شود. اول اين كه فيلم هاي آموزشي و علمي، 
اغلب مناسب اكران سينمايي نيستند. مخاطب خاص دارند و 

بالطبع ما بايد اول مخاطب را تشنة ديدن كنيم.
ــنواره  ــتة جش آن چه كه در تجربة مخاطب دوره هاي گذش
ــان خود را به  ــن بود كه ما همواره مخاطب ــت،  اي رخ داده اس
سالن برده ايم. البته اين كه ما مخاطبا ن را در اختيار داريم ،براي 
آموزش و پرورش امتياز  است. ولي براي فيلم ساز امتياز نيست.

بنابراين فيلمي كه با تمام توان و توانمندي خودش تهيه شده 
است، نياز دارد تا مخاطبان قبل از آن آگاه بشوند كه قرار است 
چه فيلمي را ببينند و بايد آن ها را در يك بستةمناسب آمادةديدن 
فيلم كنيم. به نوعي فيلم آموزشي زماني تأثير خودش را خواهد 
گذاشت كه نوعي آگاهي در مخاطب ايجاد شود .از اين لحاظ 
كه قرار است اتفاقي را رؤيت كند كه در زبان گفتار و نوشتار 
ــتند و حالا فيلم آمده است با بيان رسا و  از بيان آن عاجز هس

تصويري، مفاهيم را براي مخاطب به تصوير بكشد.
 به اعتقاد شما آيا جشنوارة فيلم رشد مي تواند بستري 

براي رسيدن به اين ايده آل ها باشد؟
ــانه هاي  ــد. در واقع دفتر تأمين رس ــه نظر من مي توان  ب
ــالت انجام اين كار بايد بر عهدة آن گذاشته  ــي كه رس آموزش

شود، مي تواند اين كار را انجام دهد.
ــت كه جشنواره به نوبة خودش توانسته  اين هم گفتني اس
ــت دربرهه اي از زمان مسئولان را دور هم جمع كند و اين  اس
تعامل كه مسئولان در  جشني دور هم جمع مي شوند،  باعث 
مي شود دوستان رسالت هاي خود را مرور كنند و اين باور كه 
ــتفاده كنيم،  نهادينه شود.  ــي اس از فيلم به عنوان  ابزار آموزش
اميدوارم كه بتوانيم از اين فرصت به وجود آمده نهايت استفاده 

را ببريم.
ــراي دوره هاي بعدي جشــنواره  ــكاري را ب  چه راه

پيشنهاد مي كنيد؟
ــواد رسانه اي يك علم تبيين شده است كه   به نظر من س
هم مديران و هم سياست گذاران بايد از اين ابزار به نحو احسن 

ــت كه مديران نسبت به آن  ــتفاده كنند و لازمه اش اين اس اس
اشراف لازم را پيدا كنند.

گفت و گو با مهدي مختاري 
 اگر قراربرارزيابي جشنوارة چهلم باشد، ويژگي ها و 

تفاوت هاي اين دوره از جشنواره چيست؟
ــي صحبت كنيم، با توجه به  ــر بخواهيم از لحاظ كم  اگ
شرايط جهان كه نشئت گرفته از مسائل سياسي است،  انتظارمان 
اين بود كه اين دوره نبايد خيلي با استقبال رو به رو مي شد. اما 
ــال 54 كشور به دبيرخانة جشنواره  برخلاف اين تصور،  امس

فيلم ارسال كردند كه عمدتاً كشورهاي اروپايي هستند.

 بنابراين يكي از ويژگي هاي جشنوارة اين دوره ، همين 
حضور پر رنگ كشور هاست؟

ــال نسبت به   بله اما از بعد كيفي هم بايد بگويم كه امس
سال گذشته، كيفيت فيلم هاي رسيده به جشنواره بهتر است.

ــدام گونه از فيلم ها   اين كيفيت بالاتر مشــخصاً در ك
بود؟

 ما هر ساله خوشبختانه بين فيلم سازان داخلي در بخش 
تربيتي هيچ گونه مشكلي نداريم،  اما ضعف عمدة ما در داخل 
بيش تر روي فيلم هاي علمي است؛ يعني فيلم هاي آموزشي كه 

مي خواهند با زبان تصوير صحبت كنند.

ضعف عمدة ما 
در داخل بيشتر 
روي فيلم هاي 
علمي است؛ يعني 
فيلم هاي آموزشي 
كه مي خواهند 
با زبان تصوير 
صحبت كنند.

به نظر من امروز 
مشكل ما صرفاً در 
توليد فيلم آموزشي 
نيست، بلكه 
مشكل  در فرايند 
بهره برداري از آن 
است

مهدى مختارى 
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 يعني بحث اصلي سينماي ايران كه در وجه آموزش، 
همواره با اين خلأ روبه رو بوده است؟

 دقيقاً همين طور است. البته اصلي ترين وجه، فيلم نامه و 
در مرحلة بعد پرداخت آن فيلم نامه است. به هر ترتيب ما در 
ــدن فيلم ها را در بخش  بعد كيفي مي توانيم اين حس بهتر ش
داخلي ببينيم و اعلام كنيم. در بخش خارجي نيز به خصوص 
در گرايش فيلم هاي داستاني به دليل تفاوت هايي كه خارجي ها 
با ما دارند، عمدتاً از لحاظ كيفيت و ساختار شاخص هستند. 
ــخت  اما از لحاظ محتوا هم خواني اين آثار با فرهنگ داخل س

است.
ــما دو دوره رييس هيئت انتخاب   با توجه به اين كه ش
بوده ايد، اگر قرار بر آسيب شناسي باشد، فكر مي كنيد مشكل 
ــينماي آموزشــي تربيتي ما كجاست؟ با توجه به  اصلي س

اين كه كارگردانان شناخته شده اي در اين عرصه داريم.
 خوشبختانه ما در بحث توليد فيلم هاي آموزشي خيلي 
ــي را به طور عموم  ــط قرمز نداريم، اگر بحث آسيب شناس خ
ــت. بحث  ــر من خيلي مهم اس ــم دو نكته از نظ ــرح كني مط
اول«اقتصادِ توليد فيلم آموزشي» است و نكتة دوم حيطه شناختي 
است. خوشبختانه ما مشكلي در بعد تكنيكي قضيه نداريم و 
فيلم نامه نويسان خوبي در اين زمينه داريم، كارگردان خوب و 
كسي كه زاوية ساخت اين گونه فيلم ها را بشناسد داريم، اما آن 
ــت بحث بازگشت سرمايه است. يعني اگر  چيزي كه مهم اس
من به عنوان بخش خصوصي مي خواهم وارد حيطه توليد فيلم 
آموزشي بشوم اول بايد بدانم كه براي كجا توليد مي كنم. دوم 
ــت، يعني اول بايد مشكلات كار آموزشي  حيطه  شناختي اس
تعريف بشود تا نيازها را بشناسيم. بنابراين نيازها بايد در درجه 

اول خوب شناخته شود و بعد به سازندگان آثار منتقل شود.
 اين بحث شناخت و انتقال اهداف به فيلم ساز كه شما 
مطرح كرديد بحث بسيار مهمي است. آيا در حال حاضر در 

اين موضوع كاري صورت مي گيرد؟
 آموزش مقوله اي بسيار پيچيده است. پازلي است كه از 
ــكيل مي شود. و اولين قطعه در اين پازل،  قطعات مختلف تش
ــي و يا آموزشي،  ــي است. در برنامة درس تدوين برنامة درس
ــي تدوين مي كنيم.  ــود را از يك مبحث درس ــا انتظارات خ م
ــاري به صورت كتاب مدون  ــة دوم، اين اهداف رفت در مرحل
مي شود. اما يكي از مسائل، چگونگي انتقال اين مفهوم است. 
اگر كسي كه دارد اين برنامه را تدوين مي كند، به ساير الگوهاي 
ــانه اي توجه كند، به راحتي مي تواند از آن ها كمك بگيرد.  رس
اما اگر فقط نگاهش به كتاب باشد، قطع به يقين همان طور كه 
ــته ايم براي فيلم آموزشي در نظام درسي خود  ما امروز نتوانس

جايگاه پيدا كنيم، هم چنان در جا خواهيم زد.
 با اين توضيح، من فكر مي كنم مي توان در خصوص 
شاخصه هاي فيلم آموزشي صحبت كرد. از نظر شما فيلمي 
كه مي خواهد به عنوان نماد آموزشي شناخته شود، بايد چه 

شاخصه هايي داشته باشد؟
 به نظر من امروز مشكل ما صرفاً در توليد فيلم آموزشي 
نيست، بلكه در فرايند بهره برداري از آن است. اگر چه نقدهايي 
ــناخت را  ــازنده هاي آثار داريم و مي گوييم كه بايد ش را به س
ــم آن فيلم را به درون  ــت كنند و... ،چرا كه ما مي خواهي تقوي
كلاس ببريم،  اما قبل از اين كه به عوامل توليد بپردازيم، بايد به 

عوامل برنامه ريز بپردازيم. يعني اصلاً فرض را بر اين مي گذاريم 
كه يك فيلم آموزشي با همة شاخصه هايي كه مدنظر ما بوده، 
ــده است. اما اتفاقي كه قرار است رخ دهد، چيست؟  توليد ش
چگونه ما اين را به نظام ارزشيابي معلم ببريم و متوجه شويم 
ــته است با استفاده از رسانه اي به نام سينما،  كه آن معلم توانس

براي انتقال مفاهيم مورد نظر موفق عمل كند.
به همين نسبت بايد دانش آموزان نيز تشويق شوند كه جداي 
از كتاب به عنوان منبع اصلي، مثلاً ياد بگيريند كه بخشي از نمرة 
خود را از طريق منبعي ديگر به نام فيلم تأمين كنند. در نتيجة 
اين كار، اقتصاد توليد نيز تكان خواهد خورد. چرا كه خانواده ها 
متوجه مي شوند براي اين كه فرزندشان نمرة قبولي بگيرد، بايد 
بتواند يك فيلم مناسب تهيه كند. بنابراين، قبل از اين كه بخواهيم 
سراغ فيلم ساز برويم، بايد به سراغ آن برنامه ريز برويم كه دارد 

مسائل درسي را تدوين مي كند.
يعني در واقع ما تنها جشنواره را برگزار مي كنيم، اما كساني 
ــه حاضر  ــئوليت برنامه ريزي دارند، اصلاً در اين پروس كه مس

نيستند.
ــؤال پاياني چه راهكاري براي تغيير اين   به عنوان س

چرخة معيوب پيشنهاد مي كنيد؟
ــورايي داريم به نام شوراي   ما در آموزش و پرورش ش
عالي آموزش و پرورش كه كارش تدوين سياست هاي كلان 
ــوراي عالي انقلاب فرهنگي كه سياست هاي  ــت؛ مثل ش اس
ــخص مي كند. به قطع يقين، بخشي كه  كلان فرهنگي را مش
مي تواند خيلي تأثير گذار باشد، همين شوراست كه مي تواند 
روي مسائل كلان آموزش و پرورش و جهت دهي هاي فكري 

مصوبه بدهد و انتظار داشته باشد اين مصوبه اجرا شود.
ــودش بايد در اين زمينه  ــاً آن مغز متفكر آموزش، خ قطع
مجاب شود كه فرهنگِ ما آمادگي اين را دارد كه رسانه هاي 

آموزشي ديداري و شنيداري نيز وارد برنامة درسي شوند.
عباس دبستانی 

رفسنجانی

(گلبانگ كرماني). 
1331

معلم، نويسنده، شاعر، 
روزنامه نگار. كرمان

در رفسنجان متولد شد. در دانش سراي تربيت 
معلم تحصيل و چند سال در شهر بايك خدمت 
كرد. از دانشگاه تهران مدرك كارشناسي زبان 
و ادبيات فارسي گرفت و طي سال ها به خدمت 
در شهر هاي تهران، رفسنجان، زاهدان و كرمان 
ــومين  ــال 1373 براي س ادامه داد. وي كه در س
بار به عنوان دبير نمونة كشوري موفي شده، با 
تخلص گلبانگ كرماني، اشعار بسياري سروده 
است كه پاره اي از آن ها به صورت كتاب يا در 
مطبوعات، چاپ شده است. گلبانگ كرماني 
چهره اي مطبوعاتي است و همكاري تنگاتنگي 
با صدا و سيما، مطبوعات و مراكز فرهنگي دارد. 
وي اشعارش را در پنج مجموعه در دست تنظيم 

دارد و آن ها را براي چاپ آماده مي كند.


